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اقتصاد کشور حتي وارد دوره پيش رونق هم
 نشده است

تعادل
این روزنامه اصلاح طلب نوشته است:   حجم معاملات مسكن در گزارش 
8 ماهه ســال 1395 بانك مركزي با آنكه از دوره مشابه سال گذشته پيشي 
گرفته اما هنوز از ســال 1393 نيز كمتر است. باید دید آیا این آمارها نشان 
از تحرك در بازار مسكن است یا تنها مي تواند یك پيش نگر محسوب شود... 
در حال حاضر نمي توان این موضوع را نشانه رونق در بخش مسكن دانست، 
چراكه اقتصاد كشور همچنان در دوره ركود به سر مي برد و حتي وارد دوره 

پيش رونق هم نشده است.  
رشد کسری بودجه دولت در سال 96 

بسيار محتمل است
اعتماد

این روزنامه اصلاح طلب درباره بودجه ســال آینده گزارش داده است:  با 
توجه به وعده ســخنگوي دولت، مبني بر تقدیم به موقع لایحه بودجه سال 
آینــده به مجلس، منابع و مصارف این لایحه امروز به تصویب هيئت وزیران 
خواهد رسيد. مهم ترین بحث در این ميان، پيش بيني قيمت نفت براي سال 
آینده اســت. وزیر اقتصاد چندي پيش از قيمــت 40 تا 45 دلاري نفت در 
لایحه بودجه دفاع كرد اما برخي شنيده ها از قيمت 50 تا 55 دلاري آن در 
سال آینده حكایت مي كند.  در صورتي كه دولت ارقام بالاي 50 دلار را براي 
ســند مالي سال آینده پيش بيني كند؛ بودجه اي خوشبينانه خواهيم داشت 

كه رشد كسري آن بسيار محتمل به نظر مي رسد. 
یك طرف از بودجه یعني طرف هزینه ها هر سال با رشدي بين 20 تا 50 
درصد در حال منبسط تر شدن است اما طرف دیگر یعني درآمدها به هيچ وجه 
با این شتاب پيش نمي رود. بنابراین دولت ناچار است براي تراز كردن دخل 
و خرجش به ابزاري متوسل شود كه نمایشي است و فقط در صورت ظاهري 

سند، هزینه و درآمد را نزدیك هم نشان مي دهد. 
اگرچه دولت سال هاي قبل هم از این ابزارهاي نمایشي استفاده كرده اما 
به نظر مي رسد بر اساس اخبار رسيده، دولت سعي دارد با بيش برآورد قيمت 
نفت، بخشــي از كسري هاي خود را در لایه هاي درآمد غيرواقعي پيش بيني 

شده پنهان كند. 
بررسي آمار عملكرد 3 ساله بانك ها در دولت يازدهم

جوان
روزنامه جوان نوشته است: بررسي آماري عملكرد بانك ها در نحوه تخصيص 
تسهيلات نشان مي دهد سرمایه ها از سمت سرمایه گذاري براي ایجاد بنگاه ها 
و ساختمان و توســعه فعاليت هاي بنگاه ها در بخش هاي اقتصادي به سوي 
تأمين ســرمایه در گردش و تعمير تغيير موازنه داده است كه به نوعي نشان 

از شكست سياستگذاري هاي بازار پولي است.  
همچنين بررســي هاي روزنامه »جوان« از آمار سه ساله تسهيلات دهي 
بانك ها نشان مي دهد بازگرداندن آنها به مسير صحيح اعتباردهي توسط بانك 
مركزي ناموفق بوده وادامه همين روند نقش بانك ها در ایجاد كسب و كارهاي 
جدید و احداث ســاختمان و ابنيه جدید در همه بخش هاي اقتصادي اعم از 
بخش صنعت، كشاورزي، مســكن و ساختمان، خدمات، بازرگاني و متفرقه 
كاهش یافته است. براساس جدیدترین آمار منتشر شده بانك مركزي اعداد 
نشــان مي دهد به رغم افزایش 50 درصد اعطاي تسهيلات سهم سرمایه در 
گردش بنگاه ها بيشتر و سهم سرمایه گذاري و »ایجاد« طي سه سال گذشته 

دردولت یازدهم كاهش یافته است.
عقب ماندگی صادرات غيرنفتی از اهداف

دنيای اقتصاد
ایــن روزنامه حامی دولت درباره صادرات غيرنفتی گزارش داده اســت: 
آمارهای هشــت ماه منتهی به آبان ســال جاری مهر تأیيدی است بر اینكه 
حجم صادرات ایران همچنان از برنامه هدف گذاری شده تا پایان سال 1395 
عقب اســت. اگرچه براساس آخرین آمار منتشر شده از سوی گمرك ایران، 
حجم تجارت خارجی ایران در هشــت ماه منتهی به آبان امسال، حكایت از 
سبقت گرفتن صادرات از واردات دارد، اما با توجه به هدف گذاری 50 ميليارد 
دلاری صادرات كالا در سال 95، هنوز حجم صادرات در بخش كالا در مدت 
مذكور، به هدف موردنظر نرســيده است. یعنی مطابق آمارها، حجم صادرات 

ایران در مدت مذكور، 28 ميليارد و 117 ميليون دلار گزارش شده است. 
 این در شرایطی است كه در همين مدت باید 33 ميليارد دلار صادرات 
صورت می گرفت. به عبارت دیگر، براساس برنامه، از ابتدای سال تاكنون، تنها 
56 درصد از حجم تعيين شده برای صادرات كالا محقق شده است. از این رو 
متوليان تجاری كشــور برای اینكه بتوانند به اهداف صادراتی محقق شده تا 

پایان سال 95 دست پيدا كنند، باید مسير صادرات را هموار كنند.  
گرانی مواد غذايی به بهانه  سرما

آرمان
این روزنامه حامی دولت از گرانی مواد غذایی انتقاد كرده است:  شاید اگر 
چند دهه پيش بود برای شــهروندان این مسئله پذیرفتنی بود كه سرما باید 
بازار های مختلف را تحت تاثير قرار داده و برای مثال نرخ خدمات و كالا های 
مصرفی افزایش داشته باشد. در قرن بيست و یكم و با توجه به پيشرفت هایی 
كه در حوزه فناوری و حمل و نقل اتفاق افتاده آمدن گرانی با ســرما چيزی 
عجيب و غریب اســت؛ اتفاقی كه در روز های اخير و همزمان با بروز سرمای 
بی ســابقه در ایران رخ داده اســت. آنطور كه گزارش های منتشر شده نشان 
می دهد در روز های اخير علاوه بر گران شدن برخی از خدمات، اقلام اساسی 
مانند مرغ نيز دچار نوسان قيمتی شده اند. از طرف دیگر، سرمازدگی باغ های 

شمال كشور به گرانی مركبات انجاميده است.  
دود اختلاف بانك مرکزی و بورس

 به چشم سهامداران خُرد رفت
ايران

روزنامه دولت از اختلاف بانك مركزی و بورس انتقاد كرده اســت:  بسته 
مانــدن و توقف طولانی نمادهای بانكــی در بازار بورس و اوراق بهادار تهران 
اكنون یكی از مهم ترین دغدغه های نهاد ناظر بازار و سهامداران است. نمادهای 
بانكی كه از اواخر تيرماه امسال برای رفتن به مجامع عمومی بسته شده بود و 
طبق روال باید ظرف چند روز دوباره باز و برای سهامداران آنها قابل خرید و 
فروش می شد، تا امروز همچنان متوقف مانده و باعث سرگردانی سهامداران 
شده است. سرگردانی كه به احتمال زیاد در نهایت با زیان بخشی از سهامداران 

و تأثير بر شاخص كل خاتمه پيدا می كند. 
ارزش كل سهامی كه به دليل متوقف بودن نماد بانك ها در بورس منجمد 
شــده بيش از 27 هزار ميليارد تومان یعنی حدود 8 درصد ارزش كل بازار 

سرمایه است. 
اختلاف وزير صنعت و راه بر سر واردات واگن های باری

شرق
این روزنامه اصلاح طلب، نوشت: بنا بر گفته هاي وزیر صنعت، قرار بود او 
روي ریل بایســتد تا از واردات واگن به كشــور خودداري كند. نعمت زاده در 
واكنش به انتشــار خبر واردات پنج هزار واگن باري روسی به كشور از سوي 
شركت »اورال واگن زاوود« گفته بود: »خرید واگن باری از روسيه كم سليقگی 
بود و روی ریل می ایستم و از ورود این واگن ها به كشور جلوگيری می كنم.«

 حــالا گویا نعمــت زاده به وعده خود عمل كرده و ســد راه واردات این 
واگن ها به كشــور شده است. آن گونه كه اخبار حكایت مي كنند، نعمت زاده 
از ثبت ســفارش واردات واگن های باری در سامانه »ثبتارش« جلوگيری به 
عمل آورده اســت. حالا عباس آخوندي، وزیر راه، شاكي شده و در نامه اي به 
رئيس جمهور، اقدام وزارت صنعت در توقف ثبت سفارش واردات واگن باری را 
اقدامی غيررسمی و غيرقانونی خوانده و با طرح این موضوع كه سرمایه گذاران 
بخــش خصوصی با این اقدام وزارت صنعت با بلاتكليفی مواجه شــده اند، از 

رئيس جمهور خواسته دستور رفع محدودیت واردات واگن را صادر كند.
كشمكش بين این دو وزیر البته سابقه  دارد و پيش تر هم درباره سازمان 
حمایت از توليدكنندگان و مصرف كنندگان، این دو وزیر وارد چالش شــده 
بودند. كارشناسان حمل ونقل در گفت وگوي خود با »شرق«، گفته هاي وزیر 

راه را تأیيد مي كنند.
آن گونه كه به نظر مي رســد، پــس از حمایت هاي مكــرر نعمت زاده از 
خودروســازي و صنایع پتروشيمي، این بار پاي مســائلی در ميان است كه 
حمایت هاي بي شائبه وزیر صنعت را تحت لفافه حمایت از توليد داخلي درپي 
دارد؛ حمایتي كه با دانش به نياز به تعداد بالاي واگن باري و مسافرتي و نبود 
توان توليد این ميزان از سوي توليدكنندگان داخلي، كمي مشكوك به نظر 
مي رسد. از طرفي این كارشناسان بر نياز ایران به چهارهزار واگن باري تأكيد 
مي كنند، اما اصرار بر واردات پنج هزار واگن باري از روسيه از جانب وزیر راه 

هم، چندان درك شدنی نيست.

اقتصاددرآینهرسانهها

سرویس اقتصادی-
در پی حادثه دلخراش برخورد 
دو قطــار در نزديكی ســمنان، 
مســئولان اظهارات عجولانه ای 
برای توجيه اين واقعه بيان کردند 
و در اقدامی نخ نما، با زير سؤال 
بردن عملكرد سيستم حمل و نقل 
ريلی، علت حادثه به گردن خطای 
انسانی انداخته شد اما ريشه يابی 
را  زوايای جديدی  اين ســانحه 
آشكار کرده است که پاسخگويی 
راه و  مسئولان و شــخص وزير 

شهرسازی را ضروری می کند.
1- گفته می شود بلاك قرمز بوده 
و كنترلر به صورت دستی آن را سبز 
كرده اســت. در حالــت عادی چنين 
چيــزی امــكان ندارد. حــال در چه 
صورتی این مسئله امكان پذیر است؟ 
در صورتی كه از قبل خطای سيستمی 
وجود داشته و هميشه بلاك قرمز بوده 
اســت و كاربر به صورت دســتی این 
خطا را برطرف و آن را ســبز می كرده 
اســت. در غير این صورت غير ممكن 
است، بلاك قرمز باشد و كنترلر آن را 
سبز كند ) آن هم كنترلر كارآزموده و 

قدیمی با 29 سال سابقه(.
در نتيجه این بلاك به علت خطای 
سيســتمی هميشــه قرمز می شده و 
كنترلر مجبور می شده آن را از حالت 
قرمز به حالت ســبز تغيير می داده و 
هيچ مشــكلی پيش نمی آمده است. 
پس در واقع ATC یك سيستم ناقص 
بوده و به درســتی عمل نمی كرده و 
در اثــر كاركرد غلطــش، كنترلر نيز 
به غلط عمل می كرده اســت. این كار 
كنترلر غلط چه بوده اســت؟ بلاك را 
در حالت دستی از قرمز به سبز تغيير 

می داده است.
2- یكشنبه هفته جاری حسين 

و  بهره بــرداری  معــاون  عاشــوری 
ســير و حركت )اصلی ترین معاونت 
ایران( و  راه آهن جمهوری اســلامی 
رئيس كميسيون عالی سوانح راه آهن، 
صحبت هایــی را در خصوص جزئيات 
برخــورد دو قطار تشــریح كرده كه 
مشــخص بود، مجبور شده دلایلی را 
بيان كند كه خود به آن اعتقادی ندارد. 
وقتی می گویيد شــيفت مقصر بوده، 
عملا كل راه آهن زیر سؤال رفته است. 
تغيير شــيفت روش و دستورالعمل 
دارد و در یــك ایســتگاه اصلی مثل 
شــاهرود، همه این دســتورالعمل ها 
رعایــت می شــود. ممكن اســت در 
ایستگاه های فرعی به دستورالعمل ها 
توجه چندانی نداشــته باشند ولی در 
ایستگاه مهمی چون شاهرود، تمامی 
دســتورالعمل ها به طور كامل رعایت 
می شود. لذا ادبيات پاسخگویی و بعضی 
از موضوعاتی كــه برای دلایل حادثه 
بيان می كنند كل عملكرد راه آهن را 
از حيث علائم و الكتریك و ســوانح و 

ایمنی زیر سؤال می برد.
اداره كل ســوانح و ایمنی یكی از 
معاونت هایی است كه اجازه سير قطار 
در مسير مبدا تا مقصد می دهد. مثلا 
قطــاری از تهران به مشــهد می رود. 
اداره كل ســوانح و ایمنی اجازه سير 
در تهران را به آن می دهد ولی با این 
مجــوز، ماموریت ایــن اداره به پایان 
نمی رســد چرا كه در ایســتگاه های 
ســمنان، دامغــان، شــاهرود و چند 
ایســتگاه دیگر نيز باید به قطار مجوز 
سير در مســير را بدهد. یعنی اینكه 
در این ایستگاه ها ترمز و سيستم های 
اصلی قطار را چك و بازرسی می كنند 
و پس از تایيد صحت عملكرد، به آن 

اجازه سير می دهند.
بنابرایــن اینكه بگویيم شــيفت 

جدیــد آمد و كاری به شــيفت قبلی 
نداشت و از خودش اجتهاد كرد و در 
بلاك قرمز، چراغ را سبز كرد و اجازه 
ســير به قطار را داد كاملا بی معنی و 

غير فنی است.
با این دلایل تمام روش های فنی 
و دســتورالعمل های فنی و غير فنی 
راه آهن زیر ســؤال رفته اســت. اگر 
نمی گفتند كه ایراد از تغيير شــيفت 
است، خيلی بهتر بود تا بگویند با تغيير 
شيفت و خطای نيروی انسانی چنين 
اتفاقی رخ داده است. بلاك قرمز بوده، 
مانند دفعات قبلی كه كنترلر به صورت 
دستی آن را سبز می كرده است، عمل 
شده و چنين حادثه ای رخ داده است.
3- می گوینــد ما صــدا را گوش 
دادیــم و بعضی جاهــا، 7-8 بار نياز 
به گوش دادن مجــدد بود تا بتوانيم 
تشخيص دهيم چه می گویند. با این 
حرف، سيستم ضبط، سيستم بی سيم 
راه آهن و جعبه سياه زیر سؤال می رود.
سيستم ضبط قطار مثل موبایل 
نيســت كه بگویيم صدا قطع و وصل 
می شد و پارازیت و نویز داشته است. 
برای این سيســتم یك ضبط آنالوگ 
قــوی وجود دارد. صــدای این ضبط 
بسيار قوی، شفاف و واضح است ولی 
صدایی كه در رســانه ها منتشر شده، 
صدای بســيار ضعيف و غير شفاف و 
پر از نویز و پارازیت است. در راه آهن 
برای این سيســتم كانال و فركانس 
این مخصوص  مخصوص وجود دارد. 
اداره كل ســوانح و ایمنی است. یك 
سيستم شــبكه ای است كه كاملا در 

مركز و در محل ضبط می شود. 
راننــده قطار یك  4- می گویند 
بخشی از مجوزها را گرفته است ولی 
بخش اصلی ایــن مجوزها را نگرفته 
بــود. مثل اینكه به آن ها دیكته كرده 

باشــند كه این صحبت ها را به عنوان 
دلایل مطرح كنيد. این حرف به هيچ 
عنوان در سيستم منظم راه آهن كه از 
سيستم های نظامی و پادگانی برگرفته 

شده است، پذیرفتنی نيست.
به جــای ایــن حرف هــا، آقای 
عاشــوری باید توضيــح دهند نقش 
سيستم های CTC و ATC در این حادثه 
چه بوده اســت؟ بایــد منهای نيروی 
انسانی این نقش كاملا مشخص گردد. 
بعد صحبت های معاون رئيس جمهور 
در زمان افتتاح سيســتم ATC در 28 
اسفند 93 را با آن قياس كنند و بعد 
قضاوت شــود كه آیا تغيير شــيفت 
در كنار چنين ســامانه هوشــمندی 
می توانســته عامل بروز حادثه باشد؟ 
معاون اول رئيس جمهور، نيروی فنی 
نيســت ولی ایشان جملات خود را از 

مدیریت راه آهن اخذ كرده است.
آقای عاشوری با تمامی تخصصی 
كه دارد و به عنوان اصلی ترین معاون 
راه آهن، حتی یك كلام از نقش CTC و 
ATC در این سانحه دلخراش نمی گوید. 
دلایلــی را بيان می كنــد كه موجب 
نابودی كل فرآیندها، دستورالعمل ها 

و آموزش های راه آهن شده است.
 CTC، باید مشخص شود خروجی
ATC و سيستم گراف چه می بایست 
باشــد و چه بوده است؟ فرض كنيد، 
آمپر بنزین به علت خرابی به صورت 
دلخواه عمل كند و هرگاه خواســته، 
وجود بنزین در باك را نشــان داده و 
هرگاه نخواسته، باك را خالی از بنزین 
نشــان داده است. راننده چگونه عمل 
می كند؟ طبيعی اســت كــه به آمپر 
اعتمــاد نمی كرده و هميشــه بنزین 
می زده است. چرا كه مشخص نيست 
به درســتی خالی یا پر بودن باك را 
گزارش می كنــد. پس راننده احتياط 

كــرده و فرض را بر نداشــتن بنزین 
می گذارد و در نتيجه هميشــه باك 
پر از بنزین اســت. كسی كه نمی داند 
كه قرمز بودن بلاك، درســت یا غلط 
اســت، نه به ســبز بودن آن و نه به 
قرمز بودن آن نمی تواند اعتماد كند. 
پس هميشــه در این بلاك به صورت 
دستی سير صورت می گيرد و هيچ گاه 
اتوماتيك نيست. پس در همه شيفت ها 
می توانسته سانحه رخ دهد. راه آهنی 
كه تغيير شيفت در آن می تواند عامل 
سانحه باشد به هيچ عنوان برای حمل 
و نقل قابل اعتماد نيست و باید آن را 

تعطيل نمود.
5- اداره كل سوانح و ایمنی باید 
بررسی كند و گزارش دهد. شيفت هم 
یك موضوع بوده است. تغيير شيفت 
هم می توانسته عامل سانحه باشد و ما 
باید كاری كنيم كه تغيير شيفت دیگر 
عامل ســانحه ای نباشد. تشكيلات و 
روش های راه آهن درست بوده یا غلط 
بوده اســت؟ اگر درست بوده و تغيير 
شــيفت عمل نكرده، چــرا این اتفاق 
افتاده است؟ چرا چك ليستی نيست 
كه مشخص شود شيفت بعدی درست 
عمل كرده یا غلط؟ مثل این می ماند 
كه افرادی كه پرواز یك هواپيما را تایيد 
می كنند، بگویند ما دقيقا نمی دانيم كه 
هواپيما قبل پرواز چك شده یا نشده 
است. هميشــه ممكن است هواپيما 
قبل از پرواز چك شده یا نشده باشد. 
هميشــه ممكن است هواپيما سقوط 
كند به علت چك شدن یا چك نشدن. 
داعش هم اگر می خواست چنين كاری 

كند، به این دقت نمی توانست.
6- مهنــدس ســعيد فرخ منش 
مدیركل اسبق آمار و فناوری اطلاعات 
در خصوص حادثه رخ داده به مسئله 
مهمی اشاره كردند و آن اینكه؛ »علل 

اصلی و اساسی سانحه فوق را باید در 
نظام حاكم بر علائم و ایمنی راه آهن 
جســتجو كرد ولاغير . با نظام حاكم 
فعلی، امكان بــروز حوادث بعدی نيز 
قابل پيش بينی است! چرا؟ چون عمدتا 
بيگ دیتا راه آهن یا به نوعی جزئيات 
علایم و ایمنی، در اختيار شركت های 
پيمانكار می باشد و به سامانه های راه 
آهن اتصال درســت حسابی ندارند یا 
اصلا پيمانكار بــه راه آهن نمی دهد. 
بنابرایــن دســتكاری در اطلاعات به 
راحتی توسط پيمانكاران امكان پذیر 
است. بدین ترتيب همواره امكان تغيير 
واقعيات برای شــركت های پيمانكار 
ممكن و مهيا اســت و این تهدیدی 
بزرگ برای حوزه ریلی راه آهن است. 
یعنی امكان تغيير اطلاعات جعبه سياه 
وجــود دارد. فلذا تحقيق و تفحص از 
نظام علائــم و ایمنی راه آهن ضروری 
است . بخشی از این تحقيق و تفحص 
باید در حوزه اقتدار و استقلال راه آهن 
باشد! چرا؟ چون بيگ دیتا هویت است، 
هویت راه آهن است و باید در راه آهن 
بكار برود و در راه آهن باشد و بماند.«

7- آقــای آخوندی وزیــر راه و 
شهرســازی قبل از این ســانحه باید 
متوجه می شد كه مدیرعامل راه آهن 
بــه زیر مجموعه خود اشــراف كامل 
دارد یــا ندارد و اینكــه مدیرعامل به 
او گزارش هــای درســتی می دهد یا 
در صحت گزارش هــای وی می توان 
خدشــه ای وارد كرد. آیــا دقت های 
كافی در راه آهن وجود دارد یا ندارد. 
دستورالعمل هایی كه می گویند رعایت 
می شــود، آیا واقعا رعایت می شود یا 
خير. آقای آخوندی می بایست نسبت 
به صحت عملكرد در مهم ترین حوزه 
حمــل و نقلــی وزارت خود مطمئن 
می شد. عمق حادثه بسيار زیاد است.

با بررسی کيهان مشخص شد

اظهارنظر مسئولان وزارت راه درباره حادثه قطار غیر فنی است

سرویس اقتصادی-
مسئولان  تاکيدات  وجود  با 
بانك مرکــزی بر ثبات بازار ارز 
و عدم افزايش اين نرخ تا 3800 
تومان، طی روزهای گذشته نرخ 
دلار با رســيدن به رقم 3840 
تومان، رکورد بالاترين نرخ دلار 
را  اخير  تقريبی 4 سال  بازه  در 

ثبت کرد. 
به گزارش خبرنگار ما، نرخ دلار 
در بازار آزاد در روز شــنبه از كانال 
3800 تومان عبور كرد و رقم 3840 

تومان را به ثبت رساند. 
این در حالی اســت كه چندی 
مدیر  زمــان زاده،  حميــد  پيــش 
پژوهشكده پولی و بانكی از بعيد بودن 
افزایش نرخ دلار تا 3800 تومان خبر 
داده بود. به گفته وی براســاس این 
چارچوب ها افزایش بيشتر نرخ ارز و 
رسيدن آن به سطوح 3800 تومان 
بســيار بعيد بوده و به نظر می رسد 
حداكثر نرخ در بازار ارز تا پایان سال 

حداكثر 3700 تومان باشد. 
بــا این حال، نرخ جدید دلار در 
بازار آزاد نشان می دهد این گفته ها 
كه دو هفته هــم از آن نمی گذرد، 
كاملا نادرســت و غلــط بوده و هم 
اكنون شــاهد عبور قيمت دلار ارز 

3800 تومان می باشيم. 
ضمن آنكه نرخ ارز از نيمه دوم 
ســال )از مهرماه( تاكنون، علی رغم 
گذشت كمتر از سه ماه بيش از 270 
تومان افزایش پيدا كرده كه تنها در 
یك هفته اخير حدود 170 تومان به 
آن افزوده شــده است. این افزایش 
بی رویه و شــدید نرخ ارز طی مدت 
مذكور در حالی است كه مسئولان 
پولی كشور از جمله رئيس كل بانك 
مركزی، بارها و بارها بر وجود ثبات 
نرخ ارز در بازار تاكيد كرده بودند! این 
در حالی است كه بالاترین نرخ دلار 
در سال 91 و در حدود 3860 تومان 
بوده است كه هم اكنون دولت كنونی 

پس از چهار سال در آستانه شكست 
ركورد بالاترین نرخ ارز می باشد، به 
عبارت دیگــر در بازه تقریبی چهار 
سال اخير دولت ارزش پولی ملی را 
در آستانه كمترین ميزان خود قرار 

داده است. 
لذا مشخص نيست كه وضعيت 
چگونــه  اخيــر،  ارزی  نابســامان 
نشــان دهنده ثبات در بازار نرخ ارز 
بوده و این دولت چگونه در حاليكه 
برای لاپوشانی افزایش های مداوم نرخ 
ارز، تنها از ثبات داشتن این بازار دفاع 
می كرد، اكنون از همين دستاورد بر 

باد رفته خود می خواهد دفاع كند؟
نكته ســوم اینكه، بانك مركزی 
و خصوصا رئيس  آن از ســال 93 به 
صورت مداوم وعده تك نرخی كردن 
نرخ ارز را داده اند ولی هر بار با گذشت 
مدت مشخصی كه تعيين كرده بودند 
تحقق این وعده عقب افتاد، نه تنها در 
سال 93 و 94، بلكه در سال 95 و با 
وجود گذشت بيش از 9 ماه از سال 
و نزدیك یك سال از تصویب برجام، 
نه تنها ارز تك نرخی نشده بلكه در 
جهت عكس آن نيز حركت شــده، 
چنانچه فاصله 400 تومانی نرخ ارز 
رســمی و آزاد در نيمه نخست سال 
جاری به 600 تومان در روزهای اخير 

افزایش پيدا كرده است. 
به دیگر سخن امسال نيز برای 
سومين سال متوالی كه دولت وعده 
تك نرخی كــردن نرخ ارز داده بود، 
این وعده نه تنها محقق نشده بلكه 
همواره از هدف خود دور و دور شده 
است، با توجه به اینكه امسال، آخرین 
سال كاری دولت یازدهم محسوب 
می شود، می توان گفت این دولت نه 
تنها به وعده تك نرخی كردن نرخ ارز 
عمل نكرد بلكه در نهایت با بازگشت 
بی ثباتی و افزایش بی رویه آن، ارزش 
پول ملی در آستانه كمترین ميزان 
خــود قرار گرفتــه و فاصله نرخ ارز 
دولتی و آزاد افزایش چشــمگيری 

پيدا كرده است. 
ایسنا نيز گزارش داد، نرخ دلار 
در مركز مبادلات ارزی در شرایطی 
در چند ماه اخير با شدت بيشتری 
رشــد كرده و در روندی متفاوت از 
گذشته بيش از 330 تومان نسبت 
به روزهای ابتدایی سال جاری گران 
شــده كه حداقــل در چند ماه اول 
افزایش  بازار غيررسمی نوســان و 
قابل توجهــی را تجربــه نكرده بود. 
این در حالی اســت كــه حتی در 
مقطعی فاصله بين دو نرخ رســمی 
و غيررسمی به كمتر از 400 تومان 
كاهــش یافتــه بــود؛ آن دوره كه 
دلار آزاد در كانــال 3500 و دلار 
مبادله ای تا 3100 تومان و بيشــتر 

معامله می شد.
اما در ادامه با اینكه دیگر خبری 
از جوهای روانی  مانند جو ناشــی از 
انتخابات آمریكا به مانند روز اول از 
بين رفت، باز هــم نرخ ها همچنان 
صعودی پيش مــی رود؛ به طوری 
كــه در روز گذشــته مــرز 3800 
برای دلار شكسته شد و در آخرین 
قيمت گذاری تا 3840 تومان قيمت 
خورد كه موجب افزایش فاصله بين 

دو نرخ آزاد و رسمی )3210 تومان( 
تا بيش از  600 تومان شده است.

جریان التهــاب قيمت دلار در 
حالی پيش می رود كه تحليل گران 
بــازار ارز و همچنين كارشناســان 
بانكی، دلایل متفاوتی برای چرایی 
ایــن موضوع عنوان می كنند كه در 

ادامه مطرح می شود.
اما طرح مبارزه با پولشــویی و 
كنترل ارز، موضوع دیگری اســت 
كه تحليل گران بر آن تاكيد دارند و 
عنوان می كنند طرحی كه اخيرا به 
موجب آن ورود و خروج ارز  تا 10 
هزار دلار منع شده، خود مانع ورود 
ارزهایی با منشأ كثيف و به عبارتی 
حجم زیادی ارز شده و از سوی دیگر 
ورود درهم امــارات را هم تا حدی 
با مشــكل مواجه كرده است كه در 
قيمت دلار اثرگذار بوده و آن  را در 

روندی صعودی قرار دهد.
عامل دیگری كه هر ســاله در 
چنيــن زمانی تا حدی بازار را دچار 
التهاب می كنــد، زمان انتخاب نرخ 
دلار در بودجه ســال آینده خواهد 
بــود. در حال حاضــر گمانه زنی ها 
برای تعيين نــرخ ارز ادامه دارد اما 

پيشنهاد نرخ 3300 تومان در بودجه 
به عنوان مبنای تبدیل درآمدهای 
ارزی به ریال مطرح است. به اعتقاد 
تحليل گران بازار ارز، ابهامات در این 
زمينه و شایعاتی همچون بسته شدن 
بودجه با نرخ دلار آزاد یا تك نرخی 
كه دولت مد نظر دارد، خود توانسته 

بازار را تحت تاثير قرار دهد.
اما از سوی دیگر پای صرافی های 
بانك هــا و به ویژه بانك های دولتی 
ميان قيمت فزاینده دلار قرار دارد، 
چرا كــه این صرافی ها بــه عنوان 
تزریق كنندگان ارز در بازار می توانند 
به نوعی تعيين  كننده قيمت ها باشند 
كه ایــن روزها نرخ ها را بالاتر اعلام 
كرده  و در نهایــت موجب افزایش 
قيمت در بازار می شــوند. نرخ هایی 
كه البته از ســوی بانك مركزی به 

آنها اعلام و اجرایی می شود.
كمبود منابع در بودجه دولت از 
دیگر مواردی است كه به عنوان دليل 
افزایش نرخ دلار مطرح می شــود. 
كارشناســان معتقدند هر ساله در 
چنين ایامی و با نزدیك شــدن به 
روزهای پایانی سال و افزایش نياز به 
منابع، بخشی از دلایل رشد قيمت 

ارز را كسری های درآمدی دولت و 
اجبار آن بــرای بالا بردن نرخ ها در 
بازار تشــكيل می دهد؛ هرچند كه 
هيچ گاه مقامات بانكی و دولتی این 
موضوع را نپذیرفته و تایيد نكرده  اند.
نقدینگی هم شاخصی است كه 
به عنوان عامل اثرگذار بر بازار ارز از 
آن یاد می شود. كارشناسان بر این 
باورند كه اگر نرخ ارز را پدیده كاملا 
پولی فرض كنيم، جهش قيمت آن 
هم تابعی از وضعيت نقدینگی اقتصاد 
خواهد بود؛ بنابراین در شرایط فعلی 
كه نقدینگی رشد قابل توجهی داشته 
و از 1000 تریليون هم عبور كرده 
است می تواند افزایش نرخ ارز را هم 

به دنبال داشته باشد.
با این حال روند رو به رشد نرخ 
دلار در شرایطی پيش می رود كه 
پيش بينی تحليل گران بر این است 
كه تــوان ورود به كانال 3900 و 
حتی بالاتر نيز برای این ارز وجود 
دارد. چرا كه معتقدند نرخ دلار تا 
به امروز نيز تحت فشار قرار گرفته 
و با توجه بــه منابع ارزی موجود 
ظرفيت نرخ بيــش از ارقام قبلی 
بوده و اكنون دولت ناچار به افزایش 

قيمت است.
بــا اتفاقات اخيــر در بازار ارز و 
تعميــق شــكاف ارزی بين دو نرخ 
موجود به نظر می رسد در این فضا تا 
حدی یكسان سازی نرخ ارز كه دولت 
و بانك مركزی قول آن را داده اند كه 
تا انتهای سال جاری اجرایی شود نيز 
تحت تاثير قرار خواهد گرفت، چرا 
كه در كنار مسائلی همچون توسعه 
روابــط كارگــزاری بين المللی بين 
بانك ها و سهولت در نقل و انتقال ارز، 
كاهش فاصله بين نرخ های رسمی و 
غير رســمی از گزینه های اصلی در 
اجرای سياســت یكسان سازی بود 
كه با تحولات اخيــر در بازار دچار 
تغيير شــده و با فاصله به طور قابل 

ملاحظه ای افزایش یافته است.

رئيس کميسيون تلفيق مجلس گفت: از درآمد 80 هزار ميليارد تومانی 
هدفمندی يارانه ها فقط 35 هزار ميليارد تومان به مردم تعلق می گيرد اما 

مابقی به حساب خزانه واريز نشده است.
به گزارش فارس، حميدرضا حاجی بابایی در یك برنامه تلویزیونی درباره دخل 
و خرج یارانه ها اظهار كرد: برنامه هدفمندی یارانه ها یك برنامه پنج ســاله است. 
چرخه پرداخت یارانه ها باید تا زمانی كه دولت برنامه جدیدش را به مجلس ارائه 

كند ادامه یابد.
وی با اشاره به اینكه تا امروز كسی نگفته درآمد دولت از هدفمندی یارانه ها 
چقدر اســت افزود: این رقم در سال 95 حدود 80 هزار ميليارد تومان و در سال 
قبل 69 هزار ميليارد تومان بوده است كه فقط حدود 35 هزار ميليارد تومانش به 
مردم پرداخت می شــده و رقمی حدود پنج هزار ميليارد تومان به توسعه شهری 
اختصاص می یافته است و تاكنون عوامل توليد نمی گذاشتند مازاد این درآمد به 

حساب خزانه واریز شود.
رئيس كميسيون تلفيق مجلس با ابراز تأسف به سهم مردم از یارانه ها افزود: 
از اجرای این طرح تاكنون سهم هر فرد 45 هزار و 500 تومان بوده كه با توجه به 
افزایش تورم سالانه قدرت این مبلغ فقط هشت هزار تومان است، این در شرایطی 
است كه هزینه برق مصرفی مردم از زمان شروع پرداخت یارانه ها حدود پنج برابر 
شده است، این یعنی عدم تطابق برنامه های مدیریتی دولت. برای رفع مشكلات 

این چنينی باید درآمدها شفاف و نظارت ها دقيق تر شود.
حاجی بابایــی درخصوص پاداش پایان خدمت كارمنــدان دولت هم گفت: 
كميسيون تلفيق مصوب كرده بود تا حداقل این پاداش، پنج برابر حداقل حقوق 
باشد اما این فكر زیاد منصفانه نبود زیرا حقوق برخی تضييع می شد، به این منظور، 
فكر كردیم كه اگر 10 برابر شود بهتر است اما در نهایت كميسيون تلفيق به هفت 

برابر رضایت داد و این رقم از سال 96 اجرایی خواهد شد.
وی ادامه داد: با فرمول مصوب كميسيون تلفيق پایين ترین پاداش پایان خدمت 

كارمندان 36 ميليون تومان و بالاترین 240 ميليون تومان است.
حاجی بابایی گفت: برای مبارزه با مفاســد اقتصادی در برنامه ششــم توسعه 
ماده ای درنظر گرفته شــده كه طبق آن هر كسی با هر مسئوليتی در نظام با هر 
حقــوق و پاداش، مأموریت و اضافه كاری باید دریافتی اش در یك حســاب واریز 
شــود و دستگاه های نظارتی همچون سازمان بازرسی كل كشور روی آن نظارت 

داشته باشند.
وی افزود: در این بين نظام هماهنگ پرداخت می گوید بازنشستگان در كشور 
هستند كه دریافتيشان برابر نيست، ماده ای تدوین شده تا در شرایط مساوی فاصله 

ميان دریافتی های بازنشستگان بيشتر از 20 درصد نباشد.
رئيس كميسيون تلفيق مجلس درخصوص فرار مالياتی گفت: در برنامه ششم 
توسعه معافيت مالياتی ممنوع است و به جای تحت فشار قرار دادن كسبه خرد باید 
به سراغ كسانی برویم كه فرار مالياتی دارند، به این منظور همه دستگاه های كشور 
مكلف به شفاف سازی و الكترونيكی كردن دریافت و پرداخت ماليات هایشان هستند.

حاجی بابایی با بيان اینكه مجلس، مركز پژوهش ها و دولت برنامه ششم توسعه 
را تهيه می كنند و كليات آن تصویب شده افزود: حرف اول و آخر در برنامه ششم، 
اشتغال اســت. برای رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال به 724 هزار ميليارد تومان 
ســرمایه گذاری نيازمندیم كه 160 هزار ميليارد تومان آن خارجی و 180 هزار 

ميليارد تومان مربوط به مشاركت بانك هاست.
وی از بدهــی 120 هزار ميليارد تومانی دولت به تأمين اجتماعی خبر داد و 
اضافه كرد: دولت می تواند با فروش ميعانات گازی یا مزایده اموالش، بدهی هایش 

را بپردازد.
حاجی بابایی درباره برداشــت دولت از درآمد نفت گفت: این برداشــت باید 
اســتقراض محسوب شــود. دولت اگر كســری بودجه دارد باید با صرفه جویی 

كسری اش را جبران كند.
گفتنی اســت وزیر اقتصــاد درحالی از یارانه پرداخت كــردن به عنوان عزا 
گرفتن یاد می كند كه مبلغی كمتر از نصف درآمد دولت از محل یارانه ها به مردم 

پرداخت می شود.

دلار برخلاف پیش بینی مقامات بانک مرکزی از مرز 3800 تومان هم گذشت

حميدرضا حاجی بابايی:
کمتر از نصف درآمد 80 هزار میلیارد تومانی 
هدفمندی یارانه ها به مردم پرداخت می شود

رئيس اتحاديه گوشت گوسفندی از افزايش حدود 500 تا 1000 
تومانی قيمت اين نوع گوشت در بازار خبر داد.

علی اصغر ملكی در گفت وگو با مهر از افزایش قيمت گوشت گوسفندی 
طی روزهای اخير خبر داد و اظهار داشــت: از چهارشــنبه هفته گذشته 
تاكنون قيمت گوشت گوسفندی بين 500 تا 1000 تومان گران شده است.
وی اضافــه كرد: در حال حاضر قيمت هركيلوگرم شــقه بدون دنبه 
عرضه به مغازه دار بين 32 تا 33 هزار تومان و عرضه به مشتری بين 36 

تا 37 هزار تومان است.
رئيس اتحادیه گوشت گوسفندی دليل این امر را مورد اشاره قرار داد 
و گفت: افزایش تقاضا در بازار در كنار سرد شدن هوا و مشكلاتی كه در 

حمل و نقل پيش آمد، از جمله دلایل این امر است.
ملكی با بيان اینكه عوامل فوق سبب گرانی حدود 500 تومانی قيمت 
دام زنده شده است، ادامه داد: با افزایش قيمت دام زنده، نرخ گوشت نيز 
بالا می رود.به گفته وی درحال حاضر قيمت دام زنده به صورت عمده بين 
14 هزار و 500 تومان تا 15 هزار و 500 تومان است ضمن اینكه قيمت 

دام زنده به صورت تك بيش از این عدد و حدود 16 هزار تومان است.

بانك تجارت هفت ماه اســت که با هيئت مديره چهار نفره و 
به صورت غيررسمی اداره می شود.

به گزارش خبرگزاری فارس؛ تركيب هيئت مدیره بانك تجارت نشان 
می دهد، این بانك بورسی برای هفتمين ماه متوالی نتوانسته از رسميت 

برخوردار باشد.
هم اكنون در تركيب هيئت مدیره بانك تجارت محمد ابراهيم مقدم 
نودهی به نمایندگی از شــركت سرمایه گذاری سهام عدالت كهگيلویه و 
بویراحمد به عنوان مدیرعامل و عضو هيئت مدیره، عليرضا اكبری ماسوله 
به نمایندگی از وزارت اقتصاد و دارایی به عنوان عضو هيئت مدیره، رضا 
دولت آبادی به نمایندگی از شركت سرمایه گذاری سهام عدالت استان یزد به 
عنوان عضو هيئت مدیره و محمدرضا رستمی به نمایندگی از سرمایه گذاری 

صبا تامين به عنوان عضو هيئت مدیره در این تركيب حضور دارند.
این در حالی است كه با وجود كناره گيری سيد مجتبی فهيم هاشمی 
از تركيب هيئت مدیره بانك تجارت هنوز هيچ فردی به جای وی انتخاب 
نشده و همچنان یك كرسی هيئت مدیره این بانك فاقد نماینده است. از 
این رو هيئت مدیره بانك تجارت هم اكنون فاقد رئيس هيئت مدیره بوده 

و به لحاظ قانونی رسمی نيست.
مطابق با قانون تجارت، عده هيئت مدیره در شــركتهای سهامی عام 
نباید از پنج نفر كمتر باشد، ولی بيشتر از آن طبق اساسنامه مانعی ندارد. 
در عين حال تركيب هيئت مدیره شركت های بورسی نشان می دهد كه 

همواره بر مبنای اعداد فرد و بيشتر از پنج نفر چينش می شود.
با این اوصاف معلوم نيست مدیران شركت ها و مجموعه های مدیریتی 
متعلق به بانك تجارت هم اكنون بر اساس كدام رویه و سياست در طول 
هفــت ماه اخير به تصميم گيری برای مجموعه تحت مدیریت خود اقدام 
كرده انــد و چگونه از تضييع منافع ســهامداران بانك تجارت جلوگيری 

می شود؟

يك مسئول:

گوشت گوسفندی گران شد

خبرگزاری فارس:
بانک تجارت 7 ماه است

با هیئت مدیره غیررسمی اداره می شود

لوازم صوتی  اتحاديه فروشــندگان  رئيس 
و تصوير و موبايل بدون اشــاره به آمار واردات 
رسمی و قاچاق گوشی آيفون خواستار افزايش 
دامنه مبارزه با قاچاق کالا در مبادی رسمی شد.

ابراهيم درستی در گفت وگو با تسنيم در واكنش 
به خبر قاچاق 1000 ميليارد تومانی گوشــی آیفون 
7 گفت: با انتشــار این اخبــار باید ميزان مراقبت در 
مبادی رسمی برای جلوگيری از قاچاق گوشی تلفن 

همراه افزایش یابد.
وی افزود، مســئولان به جای تمركز در مبارزه با 
قاچاق كالا در ســطح عرضه، به مبارزه با قاچاق كالا 
در سطح مبادی رسمی و بعد از آن به موضوع انبارها 

و انباركهای مختص كالای قاچاق بپردازند.
درســتی در پاسخ به این ســوال كه محموله ماه 
گذشته گوشی آیفون كه به صورت قانونی وارد كشور 
شد، چند كانتينتر بوده است، گفت: اعلام این آمارها 
به گمرك به عنوان یك مرجع رسمی مرتبط است و 

این موضوع از گمرك پيگيری شود.
بنابراین گزارش، چندی پيش عليرضا جمشيدی 

رئيس سازمان تعزیرات حكومتی موضوع عدم پرداخت 
عــوارض گمركی 1000 ميليارد تومانی برای واردات 

گوشی »آیفون 7« را مطرح كرده بود.
به گفته یكی از مسئولان گمركی با توجه به اینكه 
ارزش این مدل گوشــی رقمــی نزدیك به 360 دلار 
است، رقم ذكر شده از سوی رئيس سازمان تعزیرات 
یعنی قاچاق حداقل 40 كانتينر از این نوع گوشی به 
داخل كشور كه با توجه به بازه زمانی، رخ دادن چنين 
موضوعی بسيار بعيد به نظر می رسد. این در حالی است 
كه رئيس اتحادیه دستگاه های مخابراتی و لوازم جانبی 
شهر تهران از قاچاق بودن 95 درصد محصولات گوشی 

آیفون خبر داده بود.
گفتنی است گوشی آیفون 7 در اواخر شهریورماه 
معرفی و در مهرماه در بازار ایران با قيمتهای بالای 4 
ميليون تومان به فروش رسيده است. به نظر می رسد 
محموله وارد شــده به كشور، گوشيهای آیفون توليد 
كشور چين و تحت ليسانس كشور آمریكا بوده است. 
هنوز مشخص نيست، این محصول توليد آمریكا چگونه 

مجوز واردات رسمی را دریافت كرده است.

رئيس کميسيون صنايع اتاق بازرگانی صنايع، 
ايران در مراســم امضای  معادن و کشــاورزی 
تفاهمنامه همكاری مشترک با بورس کالای ايران 
بر حضور بنگاه های اقتصادی در اين بورس به منظور 

تامين مالی تاکيد کرد.
به گزارش روابط عمومی و امور بين الملل بورس كالای 
ایران ، ابوالفضل روغنی گلپایگانی گفت: بورس كالا یكی 
از راهكارهای تامين مالی بنگاه ها بوده و شــرعی ترین و 
آسان ترین راهی است كه بنگاه ها را به نقدینگی می رساند، 
بنابرایــن اميدواریم این تفاهمنامه شــروع خوبی برای 
آشنایی فعالان صنعت با مزیت های بورس كالا و استفاده 

از ظرفيت های این بازار باشد.
وی افزود: متاسفانه صنعت كشور از مزیت های بازار 
ســرمایه و بورس كالا مطلع نيســت به طوری كه طبق 
آمارهــای اقتصادی آمریــكا، در حال حاضر بيش از 90 
درصد منابع مالی بنگاه های آمریكا از طریق بازار بورس 
تامين می شود. ما نيز باید از ظرفيت های بورس كالا در 
راستای ســهولت تامين مالی بنگاه ها استفاده كنيم كه 
اميدواریم این تفاهمنامه به زودی عملياتی شده و شاهد 
ارتقای بورس كالا و همچنين بهبود شــرایط بنگاه ها در 

اقتصاد باشيم.
رئيس كميســيون صنایع اتاق بازرگانی ایران افزود: 

همچنيــن با توجه به مزیت های بــورس كالا، به زودی 
موضوع صادرات و واردات در شورای روسای كميسيون 
اتــاق مطرح شــده و كميســيون صــادرات، واردات و 
گردشــگری را فعال می كنيم، به طــوری كه اميدواریم 
تمامی كميسيون های اتاق از ظرفيت های بورس كالا به 

نحو مطلوب استفاده كنند.
مدیرعامل بورس كالای ایران هم در مراسم امضای 
تفاهمنامه همكاری ميان این بورس با كميسيون صنایع 
اتاق بازرگانی ایران گفت: بورس كالا بستری را فراهم كرده 
است تا فعالان صنعت و تجارت بتوانند به شيوه ای كارآمد 
و هدفمند، نقش آفرینی كنند به این ترتيب هر چه تعامل 
بورس كالا با فعالان اقتصادی بيشتر باشد، اثرات مثبت تر 

و واقعی تری در اقتصاد ملی خواهيم داشت.
حامد سلطانی نژاد با بيان اینكه بورس كالا مدعی است 
می تواند زیرساخت های انجام معاملات به صورت مدرن و 
كارآمد را برای فعالان اقتصادی فراهم كند، افزود: امروز 
كشور ما در بسياری از كالاها دارای مزیت است و پتانسيل 
تبدیل شدن ایران به مرجع قيمتی در منطقه وجود دارد 
در این بين بورس كالای ایران درصدد نقش آفرینی بيشتر 
در حوزه صــادرات و تاثيرگذاری در بازارهای منطقه ای 
است تا ایران از كانال بورس كالا بتواند به مرجع قيمتی 

برخی كالاها تبدیل شود.

رئيس اتحاديه فروشندگان موبايل:

مبارزه با قاچاق گوشی در مبادی رسمی 
افزایش یابد

رئيس کميسيون صنايع اتاق بازرگانی ايران:
بورس کالا شرعی ترین و آسان ترین راه

 برای تامین مالی بنگاه ها است


